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چهرههایماندگاربانکی
معرفیشدند

»سیاوش نقشینه« و »محمدرضا فاطمی« 
به عن��وان منتخبین چهره ه��ای ماندگار 
بانک��ی در بیس��ت و هش��تمین همای��ش 
سیاس��ت های پولی و ارزی معرفی شدند. 
به گزارش ایلنا؛ سیاوش نقشینه صاحبنظر 
در ام��ور پول��ی و بانکی اس��ت و به عنوان 
مدیرعام��ل بان��ک تجاری ای��ران و اروپا 
از س��ال 138۰ ت��ا به ام��روز و عضویت در 
س��مت های مدیریتی در بانک ملی 1343 
ت��ا 1379 را در کارنام��ه کاری خ��ود دارد. 
همچنی��ن محمدرض��ا فاطمی در کارنامه 
کاری خ��ود ع��لاوه ب��ر صاحبنظر پولی و 
بانک��ی به عنوان مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره بانک بین المللی س��په در انگلستان 
از س��ال 1381 تا به امروز و مدیرعامل و 
رییس س��ازمان حسابرس��ی کل کشور از 
س��ال 1371 تا 1381 فعالیت داشته است. 
پژوهش��کده پولی و بانکی همه س��اله در 
همای��ش سیاس��ت های پول��ی و ارزی با 
انتخاب و معرفی ش��خصیت های برجسته 
بانکی که طی دوران خدمت خود خدمات 
برجس��ته و قابل اعتنایی در جهت تقویت 
س��اختار سیاست گذاری، س��اختار مالی و 
سازمانی بانک ها داشته اند، تقدیر می کند. 
یادآور می ش��ود، برای انتخاب چهره های 
ماندگار 14 نامزد از س��وی بانک مرکزی، 
نظام بانکی و دانشکده های اقتصاد کشور 
معرفی شده اند که دو نفر از بین آنها انتخاب 
ش��دند؛ اح��کام داوران چهره های ماندگار 
نظام بانکی پس از برگزاری جلسات داوری 
به امضا ولی الله س��یف؛ رییس کل بانک 

مرکزی رسیده است.

انتصابمعاوناموربانکی،بيمه
وشرکتهایدولتی

وزی��ر امور اقتصادی و دارایی طی حکمی 
امیر باقری را به سمت معاون امور بانکی، 
بیمه و ش��رکتهای دولت��ی منصوب کرد. 
ب��ه گ��زارش ایلن��ا؛ در مت��ن  حکمی که از 
س��وی مسعود کرباسیان صادر شده، آمده 
اس��ت: نظ��ر ب��ه تعهد، تخص��ص، دانش 
و توانمندی ه��ای ارزن��ده جنابعال��ی، ب��ه 
موج��ب ای��ن حکم به س��مت معاون امور 
بانکی، بیمه و ش��رکتهای دولتی منصوب 
می ش��وید. انتظ��ار می رود تمام مس��اعی 
خ��ود را با جلب توان تخصصی همکاران، 
کارشناسان و صاحبنظران به منظور انجام 
وظای��ف قانونی به ویژه بندهای مندرج در 
بخ��ش اولویت ه��ای عمومی و تخصصی 
ابلاغی رییس جمهور و در راستای اهداف 
و برنامه های مندرج در س��ند راهبردی آن 
معاون��ت، سیاس��ت های ابلاغ��ی اقتصاد 
مقاومت��ی و تبیین و اجرای مأموریت های 
محوله به کار گیرید. موفقیت روز افزونتان 
را در تقوی��ت ع��زت و اقتدار نظام مقدس 
جمهوری اس��لامی ایران از خداوند منان 

مسألت می کنم.

ولعجذبسپردهوزخمباز
مؤسساتغيرمجاز

مدیرکل سابق حوزه نظارتی بانک مرکزی 
ک��ه س��پرده گیری از مردم چ��ه در ایران و 
چه در س��طح جهان را یکی از جذاب ترین 
فعالیت های اقتصادی می داند، می گوید تا 
زمانی که بانک مرکزی از اختیارات قانونی 
کاف��ی ب��رای مقابله با فعالیت مؤسس��ات 
غیرمج��از برخ��وردار نیس��ت و مجموعه 
تصمیم گیران هنوز به این اجماع نرسیده اند 
ک��ه س��پرده گیری از عموم م��ردم، بدون 
مجوز بانک مرکزی یک عمل مجرمانه و 
مخاطره آفرین است و در عین حال قوانین 
موجود اص��لاح و اختیارات بانک مرکزی 
بیش��تر نش��ود، ای��ن زخم ب��از می ماند. به 
گزارش ایس��نا، عضو کارگروه طرح تحول 
نظام بانکی معتقد است که بانک مرکزی 
بای��د از نظ��ر قانونی این اختیار را داش��ته 
باش��د که با نهادهای سپرده پذیر غیرمجاز 
برخورد کند و در عین حال، هنگام اعطای 
مجوز به این نهادها از صلاحیت مدیران، 
کفایت س��رمایه و امکانات سخت افزاری 
 و نرم اف��زاری آن ه��ا اطمین��ان حاص��ل 

کند.

اخبار
مدیرعام��ل بان��ک صادرات ایران با بیان اینکه هنوز به سیس��تم 
س��وئیفت وصل نیس��تیم، گفت: بانک صادرات ایران به سیستم 
»تارگت 2« متصل شده و چندین معامله و انتقال پول با استفاده 
از این سیستم انجام داده است. حجت الله صیدی در گفت و گو با 
ایبِنا درباره آخرین وضعیت فعالیت شعب بانک صادرات در خارج 
از کش��ور به ویژه اروپا، افزود: مهم ترین مش��کلی که ش��عب ما در 

خارج از کشور با آن روبه رو هستند، مربوط به سوئیفت است؛ زیرا 
بانک صادرات از سال 2۰11 به سوئیفت و به سیستم »تارگت 2« 
که سیستم سوئیفت اروپاست، دسترسی نداشت. مدیرعامل بانک 
صادرات ایران در عین حال خاطرنشان کرد: با وجودی که جواب 
نقل و انتقالات ما در سیستم تارگت 2 مثبت بود ولی هنوز سوئیفت 
برای بانک صادرات برقرار نش��ده اس��ت. وی سیستم سوئیفت را 

انحصاری و تنها پیام رسان مالی برای نقل و انتقالات مالی بین 
تمامی بانک های دنیا توصیف کرد و افزود: قوانین تحریم مربوط به 
حالتی است که شما یک گزینه دیگر نیز داشته باشید؛ به عنوان نمونه 
وقتی فروش هواپیما تحریم می شود، می توانیم از کشور دیگری 
هواپیما را تهیه کنیم یا نفت را به کشور دیگری بفروشیم اما سوئیفت 

تنها نظام نقل و انتقال پول است و نباید تحریم شود.

دسترسیبانکصادراتبهسیستمسوئیفتاروپا

دبير شورای عالی مناطق آزاد و ويژه اقتصادی 
از ايج�اد ب�ورس بين المللی خبر داد و اعلام 
کرد که با فراهم ش�دن اين امکان ش�رايط 
ب�رای جذب س�رمايه در مناطق آزاد فراهم 
می ش�ود. دبير ش�ورای عالی مناطق آزاد و 
وي�ژه اقتصادی از ايج�اد بورس بين المللی 
خب�ر داد و اع�لام ک�رد ک�ه با فراهم ش�دن 
اين امکان ش�رايط برای جذب س�رمايه در 
مناط�ق آزاد فراهم می ش�ود. مرتضی بانک 
در گفت وگو با ايسنا، درباره مسائل مختلفی 
از جمل�ه ايج�اد ب�ورس بين الملل�ی، ايجاد 
س�ازمان توس�عه س�واحل مک�ران، قانون 
گمرکی مبنی بر ثبت سفارش کالا در مناطق 
آزاد، ميزان سرمايه  گذاری خارجی و داخلی 
ص�ورت گرفت�ه در اين مناطق، الحقاق بنادر 
بهش�تی و کلانت�ری به منطق�ه آزاد چابهار، 
برداش�ته شدن سقف 150 ميليون يورويی 
جهت تأسيس بانک های خارجی در مناطق 
آزاد و آخرين وضعيت پرونده ارجاعی ماکو 
ب�ه ق�وه قضاييه از س�وی مجلس ش�ورای 
اس�لامی صحب�ت کرد ک�ه در ادام�ه آورده 

شده است.

توضيح ابتدايی خود را در مورد مناطق آزاد  ���
و ويژه اقتصادی ارائه کنيد؟

مناط��ق آزاد یک��ی از بخش ه��ای اقتصادی 
کشور است که در چارچوب یک قانون مترقی 
فعالیت های خود را انجام می دهد. امروز هفت 
منطقه آزاد و 62 منطقه ویژه اقتصادی وجود 
دارد که از میان مناطق ویژه 38 مورد آنها فعال 
هستند و مناطق آزاد کار خود را در بخش های 

مختلف به خوبی انجام می دهد.

در ارتباط با آخرين وضعيت ايجاد سازمان  ���
توسعه سواحل مکران، توضيح دهيد؟

ایجاد س��ازمان توسعه سواحل مکران قانونی 
اس��ت که در برنامه شش��م توسعه آمده است 
و ب��ه آن ب��ه گونه ای متفاوت نگاه می ش��ود. 
مناطق جنوبی کش��ور که از محرومیت های 
بیش��تری برخوردارند با توجه به ظرفیت های 
بس��یار بالای س��واحل مک��ران در چارچوب 
مقررات مناطق آزاد می توانند در مسیر توسعه و 
آبادانی گام بردارند. توسعه این سواحل ظرفیت 
جدیدی را در جنوب کشور ایجاد خواهد کرد که 
در کنار ظرفیت مناطق آزاد می تواند در توسعه 

محور جنوبی ایران بسیار اثرگذار باشد.
صحبت های مختلفی پیرامون خروج هندی ها 
از منطق��ه آزاد چابه��ار و عدم تعهد نس��بت به 
س��رمایه  گذاری مورد تفاهم مطرح گردید که 
در نهایت گویا چنین مساله ای واقعیت ندارد و 
هندی ها فعالیت خود را در منطقه آزاد چابهار 

ادامه خواهند داد.
پ��س از تصمیم گیری ه��ای رییس جمهوری 
آمری��کا و اتفاقات��ی که در مورد برجام رخ داد 
مس��ائل مختلفی در کش��ور مطرح شد که در 
بس��یاری از موارد با واقعیت منطبق نبود و در 
خصوص قطع همکاری یک ش��رکت یا یک 
دولت با جمهوری اس��لامی ایران بزرگنمایی 
شد. حتی در جلسه کارگزاران دولت با رییس 
جمهوری مساله ای در ارتباط با قطع همکاری 
ی��ک ش��رکت ایتالیایی و فرانس��وی با ایران 
مطرح ش��د و پس از بررسی ها و صحبت های 
انجام شده با شرکت مربوطه آنها اعلام کردند 
که چنین مساله ای صحت ندارد و به چه دلیل 
ایرانی ه��ا چنین موضوعی را مطرح می کنند. 
رس��انه های داخلی تا زمانی که یک مس��اله 
قطعیت پیدا نکرده نباید زمینه های قطعی شدن 
آن را فراهم کنند. در مورد همکاری هندی ها 
و تعهد به س��رمایه  گذاری ش��ان در چابهار نیز 
صحبتی به طور رسمی شنیده نشد و در نهایت 
نی��ز آنه��ا اعلام کردند ک��ه فعالیت خود را در 
چابه��ار ادام��ه خواهیم داد. ما نیز معتقدیم که 

آینده همکاری ایران و هند مناسب است.

در ارتب��اط ب��ا مزایای مصوبه ش��ورای عالی 
مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی 
ک��ه با حض��ور مع��اون اول رییس جمهوری 
مبنی بر پیوس��تن بنادر شهید بهشتی و شهید 
کلانتری به منطقه آزاد تجاری صنعتی چابهار 

مدنظر قرار گرفت توضیح دهید.
ب��ا موافق��ت وزارت راه و شهرس��ازی دو بندر 
بهشتی و کلانتری به منطقه آزاد چابهار ملحق 
شدند و مدیریت این دو بندر برعهده سازمان 
بنادر و دریانوردی و و وزارت راه و شهرسازی 
است. الحاق این دو بندر به منطقه آزاد چابهار 
ظرفی��ت لازم��ی به ش��مار می آمد که منطقه 
آزاد چابه��ار از آن مح��روم بود. با وجود این که 

منطق��ه آزاد چابهار در کنار دریا قرار داش��ت، 
امکان دسترس��ی به دریا برایش فراهم نبود، 
درحال��ی که یکی از ویژگی های مهم مناطق 
آزاد دسترس��ی ب��ه م��رز و به ویژه دریاس��ت. 
س��رمایه گذاری مطلوبی توس��ط وزارت راه و 
شهرس��ازی و س��ازمان بنادر و دریانودری در 
دو بندر مهم شهید بهشتی و شهید کلانتری 
ص��ورت گرفت��ه و ب��ا موافق��ت وزارت راه و 
شهرس��ازی این دو بندر به منطقه آزاد چابهار 
ملحق شدند تا ظرفیت قابل اشاره ای را برای 

این منطقه ایجاد کند. 
مدیریت دو بندر ش��هید بهش��تی و کلانتری 
برعهده سازمان بنادر و دریانوردی و نیز وزارت 
راه و شهرسازی است و دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز با این مساله 

مشکلی ندارد.

در ارتباط با ثبت س�فارش کالا در مناطق  ���
آزاد براس�اس قان�ون جديد گمرک توضيح 
دهي�د و بگويي�د آي�ا اين مس�اله در تضاد با 

فلسفه فعاليت مناطق آزاد نيست؟
ورود کالا ب��ه مناط��ق آزاد براس��اس قان��ون 
و آیین نامه ه��ای مربوط��ه به ج��ز کالاهای 
ممنوعه، آزاد است و اساساً یکی از ویژگی های 
مناطق آزاد همین مساله به شمار می رود و به 
این ویژگی به عنوان یکی از آزادی ها مبادلات 
بازرگانی بدون شرایط گمرکی نگاه می شود. 
بای��د سیاس��ت های کلان دولت در چارچوب 
قوانین مناطق آزاد تلفیق و ترکیب ش��وند به 
گونه ای که فعالیت این مناطق با شرایط آسان 
ادامه یابد و در عین حال نیز قوانین حاکمیتی 

رعایت شود.
ب��ا وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، گمرک 
جمهوری اس��لامی ایران و بانک مرکزی در 
تعامل هس��تیم تا چارچوبی تعیین ش��ود که 
فعالیت های بازرگانی در مناطق آزاد با کمترین 
چالش مواجه ش��وند و در این زمینه تفاهمات 
خوبی بین این دس��تگاه ها در جریان اس��ت. 
تصور می کنیم در آینده ای نزدیک کمیته ماده 
14 که توسط بانک مرکزی تشکیل می شود 
موضوعات مطرح ش��ده توسط مناطق آزاد را 

مورد بررسی قرار خواهد داد.
اگر قرار باش��د ثبت سفارش��ی در مناطق آزاد 
صورت بگیرد باید کارت بازرگانی تهیه ش��ود 
و بای��د بدانی��م ک��ه کارت بازرگانی در مناطق 
آزاد وج��ود ن��دارد و باید به تأییدیه مناطق آزاد 
به عنوان جانش��ین کارت بازرگانی نگاه شود. 
علاوه بر این مسائلی همچون ترخیص قطعی 
مس��ائلی وج��ود دارد که بای��د در مناطق آزاد 
همانند گذشته نسبت به آنها عمل کرد. علاوه 
بر این برای این که کالا ثبت و ارزیابی ش��ود 
گمرک جمهوری اس��لامی ای��ران و مناطق 
آزاد ی��ک فعالیت ترکیبی خواهند داش��ت که 
ارزیاب��ی توس��ط منطقه آزاد ص��ورت گیرد و 
به س��امانه گمرک جمهوری اس��لامی ایران 

منتقل شود.

از آخري�ن وضعيت ارجاع تخلفات منطقه  ���
آزاد ماک�و ب�ه قوه قضاييه از س�وی مجلس 

شورای اسلامی بگوييد.
نام این پرونده را نمی توان تخلف گذاشت بلکه 
طرحی جهت تحقیق و تفحص از منطقه آزاد 
ماکو توس��ط نمایندگان مدنظر قرار گرفت و 
این که تخلف یا مشکل خاصی صورت گرفته 
باش��د، نیس��ت. م��اده 236 آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی این اجازه را می دهد 

کمیس��یون ذیربط راس��ا تحقیق و تفحص را 
مدنظ��ر ق��رار دهد و در مورد منطقه آزاد ماکو 
نیز این تحقیق و تفحص توس��ط کمیس��یون 
اقتصادی انجام شد و به دلیل این که مواردی 
از انحراف از مقررات در آن آمده بود مستقیماً 
به قوه قضاییه ارجاع شد. این پرونده کماکان 
در قوه قضاییه است و هنوز نتیجه ای در ارتباط 

با آن اعلام نش��ده اس��ت؛ هرچند که مس��اله 
نگران کننده ای در این رابطه وجود ندارد.

چ��ه برنامه ای به منظور تأس��یس بانک های 
خارج��ی در مناط��ق آزاد با توجه به جلس��ات 
مشترک برگزار شده با بانک مرکزی دارید؟

مناطق آزاد به طور جدی تأس��یس بانک های 
خارجی و یا ایجاد ش��عب توس��ط آنها در این 
مناطق را به طور جدی پیگیری می کنند. پیش 
از این حداقل س��رمایه تخصیص بانک برون 
مرزی در مناطق آزاد معادل 1۵۰ میلیون یورو 
بود که رئیس کل بانک مرکزی این اطمینان 
را ب��ه م��ا داد ک��ه در صورت تمایل بانک های 
خارج��ی جه��ت تأس��یس در مناطق آزاد رقم 
مذک��ور قابل تعدیل اس��ت. رئیس کل بانک 
مرک��زی ب��ه مناط��ق آزاد اطمینان داد که در 
ص��ورت تمایل بانک خارجی جهت حضور در 
مناطق آزاد نگرانی در خصوص سپرده گذاری 
سرمایه ای وجود نداشته باشد و بانک مرکزی 
در این زمینه کمک های لازم را انجام خواهد 
داد؛ بنابرای��ن چنین موضوعی به مناطق آزاد 
بسیار کمک خواهد کرد و راه را برای تأسیس 
بانک خارجی یا ایجاد ش��عب توس��ط آنها باز 
می کن��د. در ای��ن رابطه بر اس��اس مقتضیات 
و ش��رایط کش��ور عمل می شود و در ارتباط با 
حض��ور بانک های خارجی در مناطق آزاد و یا 

ایجاد ش��عب توس��ط آنها علاوه بر محاسبات 
مختلف پولی و مالی شرایط و مقتضیات کشور 
نیز دیده می ش��ود و در حال حاضر باید ببینیم 
ک��دام یک از بانک ها علاقه مند به تأس��یس 
یا ایجاد شعبه در مناطق آزاد هستند. تا پیش 
از این مانع بزرگی همچون حداقل س��رمایه 
1۵۰ میلیون یوریی جهت تأسیس بانک برون 
مرزی در مناطق آزاد وجود داشت که در حال 
حاضر برداش��ته ش��ده و مناط��ق آزاد تلاش 
مضاعفی را در دس��تور کار خود قرار می دهند 
تا س��رمایه گذاران علاقه مند در حوزه بانکی 
را ج��ذب کنند؛ ه��ر چند در این رابطه ممکن 
اس��ت نگرانی هایی توسط سرمایه گذاران نیز 

وجود داشته باشد.

چه برنامه ای برای حل مسائل و مشکلات  ���
بانکی جهت فعاليت سرمايه گذاران و ويژه 

سرمايه گذاران خارجی وجود دارد؟
ب��ا ایجاد بورس بین الملل��ی تقریباً می توانیم 
عملی��ات ارزی را انج��ام دهی��م بدون این که 
مش��کلی در فعالیت ها ایجاد ش��ود، چرا که در 
بورس سهام عرضه می شود. این بورس پنجم 
کشور ماست که در شورای عالی بورس مطرح 
می ش��ود در صورت تصوی��ب امکان جدید و 
بس��یار ارزشمندی برای مناطق آزاد است که 
بتوان��د س��رمایه های خ��ود را از طریق بورس 
ج��ذب کنن��د و فعالیت خود را در چارچوب این 
امکان بورسی انجام دهند که می تواند بیش از 

وجود بانک در حال حاضر از آن بهره برد.

آي�ا خ�روج آمري�کا از برج�ام تاثيری بر  ���
وضعي�ت قرارداده�ای خارج�ی مدنظ�ر در 

مناطق آزاد داشته است؟
عل��ی رغم خ��روج آمریکا از برج��ام تاکنون 
هی��چ ق��رارداد خارج��ی در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی متوقف نشده است. به طور مثال یک 
شرکت اروپایی در بندر انزلی سرمایه گذاری 
معادل 2۰ میلیون دلار انجام داده اس��ت و با 
جدی��ت نیز فعالیت های مرتبط با این قرارداد 
را پیگی��ری می کن��د و خللی نی��ز در روند کار 

ایجاد نشده است.

پ�س از تصميم گي�ری در ارتباط با انتقال  ���
دبيرخانه ش�ورای عال�ی مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادی به عنوان زيرمجموعه وزارت امور 
اقتصادی و دارايی آيا مش�کلاتی که توس�ط 

منتقدان مطرح گرديد حل شده است؟
به نظر بنده برای مناطق آزاد و دبیرخانه شورای 
عال��ی ای��ن مناطق با اتخ��اذ چنین تصمیمی 
مش��کلی ایجاد نش��ده است. اما شاید مجلش 
ش��ورای اس��لامی به دنبال حل برخی از این 
مسائل بود از آن جهت این قانون را به برنامه 
شش��م اضافه کرد تا دس��تگاه یا وزارتخانه ای 
درباره عملکرد مناطق آزاد پاس��خگو باش��د. 
آن ها معتقدند که از این طریق فرصت مطلوبی 
ایجاد شده و ما نیز در دبیرخانه شورای مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی از این ماده که در برنامه 
ششم توسعه مدنظر قرار گرفته است به خوبی 
استفاده خواهیم کرد و معتقدیم که بسیاری از 
فعالیت های ما در چارچوب فعالیت های وزارت 
ام��ور اقتصادی و دارایی اس��ت که می توانیم 
بسیاری از مسائل خود را در ارتباط با مالیات ها و 
مسائل گمرکی حل کنیم. در مجموع معتقدیم 
که با توجه به نزدیکی عملکرد مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی با وزارت امور اقتصادی و دارایی 
خیلی از مش��کلات قابل حل اس��ت و در این 
رابطه تاکید داریم که نمی توانیم مغایر قانون 
عمل کرد و باید از فرصت ها و ظرفیت های هر 
قانونی به نحو مطلوب بهره برد و سیاست های 
م��ا در دبیرخانه ش��ورای عال��ی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی همین است و همکاری بسیار 
خوبی با مجلس شورای اسلامی و وزارت امور 

اقتصادی و دارایی داریم.

مرتضیبانکاعلامکرد

ایجادبورسبینالمللیدرمناطقآزاد

از  کــه  کشــور  جنوبــی  مناطــق 
محرومیت هـــــــــــای بیـــشــتری 
برخوردارند با توجه به ظرفیت های 
بســیار بــالای ســواحل مکــران در 
چارچــوب مقــررات مناطــق آزاد 
می تواننــد در مســیر توســعه و 
آبادانــی گام بردارند. توســعه این 
ســواحل ظرفیــت جدیــدی را در 
جنوب کشــور ایجاد خواهد کرد که 
در کنار ظرفیت مناطق آزاد می تواند 
در توسعه محور جنوبی ایران بسیار 

اثرگذار باشد

بــا ایجاد بــورس بین المللی تقریباً 
می توانیــم عملیــات ارزی را انجام 
دهیــم بــدون این که مشــکلی در 
فعالیت هــا ایجاد شــود، چرا که در 
بورس ســهام عرضه می شود. این 
بورس پنجم کشــور ماســت که در 
شــورای عالی بورس مطرح می شود 
در صــورت تصویب امکان جدید و 
بسیار ارزشمندی برای مناطق آزاد 

است


